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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán Viktor és Pásztor Bálint találkozóján megerősítették a VMSZ és a magyar 

kormány szövetségét 
2023. november 10. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, HírTV, 

origo.hu, Tények.hu, Index.hu, PestiSrácok.hu, korkep.sk, Vajma.info, PannonRTV 

Orbán Viktor miniszterelnök pénteken a Karmelita kolostorban fogadta Pásztor Bálintot, a 

Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) megbízott elnökét, akit a párt tanácsa Pásztor István 

elnök halálát követően bízott meg a szervezet vezetésével - közölte az MTI-vel Havasi Bertalan, 

a miniszterelnök sajtófőnöke. Pásztor István, aki 16 éven át vezette a legnagyobb délvidéki 

magyar pártot, október 30-án, 67 évesen, rövid, súlyos betegség után hunyt el. Pásztor István 

fia, Pásztor Bálint a VMSZ alelnöke, köztársasági parlamenti frakcióvezetője, valamint a 

szabadkai városi képviselő-testület elnöke. A politikus a VMSZ következő tisztújító 

közgyűléséig marad a párt megbízott elnöke. A pénteki találkozón Orbán Viktor és Pásztor 

Bálint megerősítette a magyar kormány és a VMSZ közötti szövetséget. A vajdasági párt elnöke 

tájékoztatta a miniszterelnököt a szerbiai választási kampányról, az elmúlt években sokat javult 

szerb-magyar kapcsolatok további fejlesztésének lehetőségeiről, amelyben a VMSZ továbbra is 

konstruktív szerepet kíván betölteni. A két vezető megállapodott a vajdasági 

gazdaságfejlesztési program továbbviteléről, és egyetértettek abban, hogy a Szeged-Szabadka 

vasútvonal mielőbbi üzembe helyezése, valamint a kishatárátkelők nyitvatartásának 

meghosszabbítása a vajdasági magyarok szempontjából kulcskérdések, megvalósításukért 

közösen fognak fellépni - tájékoztatott a megbeszélésről Havasi Bertalan. 

 

Novák Katalin: kötelességünk, hogy a hazánk érdekeit közösen képviseljük 
2023. november 10. – MTI, hirado.hu, Demokrata, ATV.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, 

Mandiner, Vasárnap.hu, felvidek.ma 

Mindannyiunknak, függetlenül attól, hogy mit gondolunk a világról, az országnak, vagy a 

Kárpát-medencének melyik magyarlakta szegletéből érkeztünk, feladatunk és kötelességünk, 

hogy a nemzetünknek, a hazánknak az érdekeit mindenkor közösen képviseljük - jelentette ki 

Novák Katalin köztársasági elnök Brüsszelben pénteken. Novák Katalin Magyarországnak a 

Belga Királysággal, valamint a Luxemburgi Nagyhercegséggel fenntartott kapcsolataiért felelős 

nagykövetségén a 2004 után érkezett magyar diaszpóra tagjaival találkozott. A rendezvényen 

elmondott beszédében hangsúlyozta: megvannak a nehézségei és kihívásai a külföldi magyar 

létnek, amikor - szavai szerint - nem mindig érezni, hogy külön erőfeszítést kellene tenni a 

magyar nyelv, a magyar kultúra és a magyarság megőrzése érdekében. „A magyarság 

megőrzése nem megy magától. Szeretném, hogyha soha nem engednének el a magyarságukban 

rejlő értéket és kincset" - fogalmazott. A köztársasági elnök elmondta, a szerdán kezdődött 

háromnapos brüsszeli látogatásának célja elsősorban Magyarország és Belgium kétoldalú 
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kapcsolatainak az erősítése volt, - szavai szerint - "méltóan ahhoz a 100 éves múlthoz", amely 

a két ország közötti történelmi diplomáciai kapcsolatokat fémjelzi. Méltó továbbá ahhoz a 

jelenhez, amelyet részben az erős gazdasági szálak jelentenek, részben pedig a két országban 

élő emberek, a belgák Magyarországon és a magyarok Belgiumban - monda. Ide tartoznak 

továbbá azok a kulturális szálak is, amelyek már a múltban erősek voltak és a jelenben is 

folyamatosan erősödnek és gazdagodnak - tette hozzá. 

 

Szili Katalin: a nemzetért dolgozni mindenkor betonszilárdságú tartást ad 
2023. november 11. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, ma7.sk, felvidek.ma 

A nemzetért dolgozni mindenkor betonszilárdságú tartást ad. Ez teheti a nemzetünket is 

"tartásos nemzetté" - mondta Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó szombaton 

Budapesten, a Rákóczi Szövetség által szervezett Halzl József Emlékkonferencián. A Rákóczi 

Szövetség 2020-ban elhunyt örökös és tiszteletbeli elnökének munkásságát méltató 

rendezvényen Szili Katalin kiemelte: "ha a nemzetért tennünk kell, akkor nincs az a 

pártpolitika, ami fontosabb lenne, mint hogy ezt együtt tegyük". "Halzl József példája 

mindannyiunkat arra sarkall, hogy tegyünk a nemzetért" - hangoztatta, hozzátéve: Halzl József 

korszakos ember volt, aki olyan dolgokat kezdeményezett és olyan dolgokért állt ki, amelyekkel 

maradandó például szolgál. "Vezérelve volt mindvégig emberként élni, magyarnak maradni, a 

magyarságért áldozatot hozni akár a legmostohább időkben, fojtogató nemzetközi 

körülmények között is" - fogalmazott. Rámutatott: a szövetség volt elnöke "önzetlenül, bátran 

és okosan tett a magyarságért, és mindig ember maradt, miközben megfelelt a kihívásoknak, 

és minden körülmények között szolgálta a közösségét".     

         
Marosvásárhelyi RMDSZ: politikai célra használja a prefektus a pozícióját 
2023. november 10. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A liberális párt hadat üzent Soós Zoltán marosvásárhelyi polgármesternek, és a prefektusi 

hivatalt használják fel politikai céljaikra – állítja az RMDSZ marosvásárhelyi városi 

szervezetének elnöke. Kovács Mihály Levente szerint egy hét alatt Marosvásárhely 

Polgármesteri Hivatalának több közigazgatási döntését is megtámadta Ciprian Dobre 

prefektus, a PNL Maros megyei elnöke. Az RMDSZ szerint pusztán azért lépett fel a prefektus, 

hogy a PNL Maros megyei szervezetének politikai érdekeit szolgálja, illetve, hogy minden 

eszközzel akadályozza a helyi városvezetés tevékenységét.  Minderről a kormányt készül 

értesíteni a helyi RMDSZ. Kovács Mihály Levente azt is elmondta, kiállnak Soós Zoltán mellett, 

a polgármester korrupciós perével kapcsolatban pedig egyelőre nem lépnek, míg a vádirat nem 

ismert. 

 

Erdélyi turnéra indul a Magyar Állami Népi Együttes  
2023. november 10. – szekelyhon.ro 

Öt erdélyi városban vendégszerepel november 10–16. között a Magyar Állami Nép Együttes. A 

Hajnali hold című darabot Sepsiszentgyörgyön, Csíkszeredában, Székelyudvarhelyen, 
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Marosvásárhelyen és Aradon mutatják be. Hetényi Milán énekes-szólista az esemény kapcsán 

elmondta, a Magyar Állami Népi Együttes, a Hagyományok Háza és az Erdélyi Hagyományok 

Háza Alapítvány vezetése idén döntött egy erdélyi fellépéssorozatról. Az elhatározást egyrészt 

az motiválta, hogy jó ideje nem vettek részt hosszabb erdélyi turnén, másrészt ismét meghívást 

kaptak a sepsiszentgyörgyi 33. Népzene- és Néptánctalálkozóra, amelyen már korábban is részt 

vettek. „Legutóbb a Megidézett Kárpátalja című produkciót fogadta kedvezően az ottani 

közönség. Ezúttal november 10-én a Hajnali hold című darabbal mutatkozunk be, másnap este 

az erdélyi témájú Kolozsvári piactéren című produkcióval készülünk a fesztiválra” – mondta 

el.  

 

Elemző: 2030 körül valósulhat meg az ukrán és a moldovai EU-tagság, Románia 

nem tett le Moldova annektálásáról  
2023. november 11. – Krónika 

Ukrajnának és Moldovának is 2030 körül lehet esélye ahhoz, hogy EU-tag legyen – mondta a 

Krónikának Barabás T. János, a Magyar Külügyi intézet elemzője annak kapcsán, hogy az 

Európai Bizottság a csatlakozási tárgyalások megkezdését javasolta a két országgal. Szerinte 

Ukrajna útja nehezebb lesz, mivel egyrészt nagy területű országról van, másrészt a korrupció 

is jelentős probléma. Ugyanakkor kisebbségi ügyekben Kijevnek engedményeket kell tennie, 

ha csatlakozni akar. Az elemző szerint a román stratégia az, hogy Moldova előbb EU-tag legyen, 

ezt követően Románia annektálná a Pruton túli országot. Ez az autonómia eltörlésével és a 

magyarellenesség felfutásával járhat.  

 

Kelemen Hunor: legyen továbbra is akarat magyarként megmaradni a 

szórványban, „az AUR az ellenségünk”  
2023. november 11. – MTI, Krónika, maszol.ro, hirado.hu 

A szórványban a legfontosabb akarni elérni a megálmodott célt, és cselekedni, minden nap 

tenni valamit azért, hogy a közösséget építsük, erősítsük – jelentette ki Kelemen Hunor, az 

RMDSZ elnöke szombaton Nagybányán. Az RMDSZ elnöke a magyar szórvány napja 

alkalmából köszöntötte az erdélyi szórványmegyék képviselőit. Hangsúlyozta: ez az ünnep a 

tervezésről szól azokban a magyar közösségekben, ahol a legnagyobb az asszimilációs nyomás, 

legérezhetőbb a fogyás. Kelemen Hunor rámutatott: a legutóbbi romániai népszámlálási 

adatok viszonylag pontos képet adnak a szórványközösségekről, így ezekből kell kiindulni. 

Óriási feladat, óriási kihívás minden egyes közösség számára, hogy úgy tervezzen, hogy 

ezekben a közösségekben legyen továbbra is magyar élet. Legyen továbbra is akarat 

magyarként megmaradni” – mondta. Leszögezte: nem szabad elkeseredni, nem szabad 

siránkozni, hanem előre kell tekinteni. „Amikor több mint egymillió emberről beszélünk, akkor 

nekünk azt kell mondani, hogy ez egy erős közösség, ez egy értékmentő közösség. És ez egy 

olyan közösség, amely képes jövőt építeni, jövőt teremteni, és nem a menekülés útjait keresi” 

– hangoztatta. 
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Durván nekiment Soós Zoltánnak és az RMDSZ-nek a Maros megyei prefektus 
2023. november 11. – maszol.ro 

Szokatlanul éles hangvételű közleményben reagált Ciprian Dobre arra, hogy az RMDSZ 

marosvásárhelyi szervezete szerint a Nemzeti Liberális Párt (PNL) helyi szervezet a 

prefektúrán keresztül támadja Soós Zoltán polgármestert. „Az RMDSZ olyan mélyre süllyedt, 

hogy van képe azt állítani, a törvényességi felügyeleti eljárás a közhivatallal való visszaélés. 

Ugyancsak az RMDSZ vádol azzal, hogy akadályozom a helyi közigazgatás tevékenységét, de 

nem mond semmit a polgármester és a Soós-féle klikk inkompetenciájáról. Kedves RMDSZ-

esek, biztosítalak benneteket, hogy Marosvásárhely nem a ti játékszeretek, nem csinálhatjátok 

azt, amit akartok. Megmondtam és megismétlem: Soós polgármester és a klikkje nem képviseli 

Marosvásárhelyt” – olvasható a Belügyminisztérium és a Maros Megyei Prefektúra logójával 

ellátott papíron közzétett hivatalos közleményben, melynek hangneme a választási kampányok 

idejére jellemző acsarkodásokat idézi. 

 

Elkezdődött a Szülőföldön magyarul támogatások kifizetésének második köre  
2023. november 11. – Krónika 

Megkezdődött november 10-én a 2022/2023-as tanévre érvényes Szülőföldön magyarul 

támogatás második rendjének kifizetése. Ady-Kovács-Ferenczi Noémi programkoordinátor a 

Krónikát arról tájékoztatta, hogy a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége által létrehozott 

Értesito.ro oldalon már megtekinthetők/letölthetők az értesítések. A magyar állam által a 

magyar oktatásban részesülő óvodások, iskolások és egyetemi hallgatók számára nyújtott 

támogatás kifizetésének programálása során megszűnt az ábécésorrendes felosztás, és ebben 

az évben két rendben történik a kifizetés. A pályázatok elbírálását lebonyolító RMPSZ 

októberben internetes platformot indított útjára, ahol az igénylők – akár telefonról is – 

regisztrálva megnézhetik, letölthetik, akár ki is nyomtathatják értesítőiket. 

 

Csíkszentmártontól Dormánfalváig zarándokoltak Böjte Csaba atya 

kezdeményezésére 
2023. november 12. – maszol.ro 

Szent Márton napján indult útnak Csíkszentmártonról több mint félszáz zarándok – köztük a 

Dévai Szent Ferenc Alapítvány otthonainak a fiataljai –, akik Böjte Csaba atya 

kezdeményezésére emlékeztek meg a két világháborúban elesett katonákról, nemzetiségtől 

függetlenül, akiknek emlékhelyei Csíkszentmárton és Dormánfalva között találhatók. A 

szervezők elmondása szerint az Úzvölgyében szervezett zarándoklat célja az volt, hogy felhívják 

a figyelmet a békés, méltóságteljes megemlékezésre és kiszorítsanak az Úzvölgyéből minden 

olyan megnyilatkozást, eseményt, amely az Úz patak völgyében elhunyt katonák emlékét nem 

tiszteli. 
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Egyházi és világi elöljárók vitatták meg a jövő kihívásait Krasznán 
2023. november 12. – maszol.ro 

A Királyhágómelléki Református Egyházkerület közéleti fórumot szervezett a szilágysági 

Krasznán, ahol református lelkipásztorok és választott elöljárók vettek részt. Elhangzott: 

szükség van az ilyen találkozókra, beszélgetésekre, a vélemények ütköztetésére, útmutatásra, 

hogy az elöljárók minél jobban megfeleljenek annak a feladatnak, amelyet az Isten rájuk bízott, 

és elérjék azokat a célokat, amelyek szükségesek a szülőföldön való boldoguláshoz. A találkozó 

végén közös nyilatkozatot fogadtak el.  A fórum Bogdán Szabolcs János királyhágómelléki 

református püspök áhítatával vette kezdetét, aki kiemelte, fontos a beszélgetés, a 

véleménycsere, az egyeztetés, az építő jellegű kritikák megfogalmazása, mert viszik ezek előre 

a közösséget. Mint mondta, Krasznán is azért gyűltek össze, hogy megvitassák a partiumi 

magyar közösség legégetőbb kérdéseit. Az idei találkozó fő témája a 2022-es népszámlálás 

kiértékelése volt. 

        
Véget ért az 54. Szenczi Molnár Albert Napok rendezvénysorozata 
2023. november 12. – felvidek.ma  

A Csemadok Országos Tanácsa megbízásából az idei évben október 6-a és november 11-e között 

szervezte meg a Szenczi Molnár Albert Napokat a Csemadok Szenci Területi Választmánya. A 

járás több településén és a galántai járásbeli Jókán is tartottak előadást a több mint egy 

hónapig tartó rendezvénysorozat keretén belül. A zárórendezvény ökumenikus istentisztelettel 

vette kezdetét a szenci Szent Miklós-templomban, ahol Bohony Beáta réte-boldogfai 

református lelkész és Pammer Tamás szenci káplán hirdettek igét. Pammer Tamás kiemelte: 

ma Szent Márton napja is van, és Szenczi Molnár Albertre is emlékezünk. Megítélésük kettős, 

a mai kor embereként valószínűleg nem ilyen pozitívan értékelnénk őket, hiszen elhagyták 

szülővárosukat, Szent Márton pedig ősei vallását is, hiszen felvette a kereszténységet. Egy 

biztos, mindketten Isten akaratából cselekedtek. Bohony Beáta köszönetet mondott a 

szervezőknek, hogy a tavalyi év után ismét lehetővé tették ezt az alkalmat, így is emlékezhetünk 

Szenczi Molnár Albertre. Szerinte mindannyiunknak szüksége van a Teremtő segítő karjára, 

ami utánunk nyúl, mikor szükségünk van rá. 

 

Könyvbe csomagolt szalonna és tejfölös torma Petőfinél 
2023. november 12. – felvidek.ma  

Dr. Minya Károly, a Nyíregyházi Főiskola nyelvész tanára szintén a kassai Kazinczy Napok 

rendszeres előadója. Az idei 55. Kazinczy Napokon Petőfi Sándor Útirajzainak nyelvi 

jellemzőivel, majd Petőfi- és Arany-paródiákkal foglalkozott. Ahogy Duncsák Mária 

fogalmazott, ezzel zárjuk Kassán a Petőfi-évet. Ahogy hallgattam az előadást, nekem eszembe 

jutott egy gyerekkori rigmus, melyet apámtól hallottam: „Hexameterben beszélni tilos,/ mert 

a Petőfi orra piros.” Ezek az útirajzok nem olyanok, mint amilyeneket megvásárolhatunk a 

boltban – kezdte előadását. – Ha el akarunk utazni Skóciába, akkor elolvassuk, melyik kastély 

miről híres. Petőfi leveleire a nagyfokú szubjektivitás jellemző. Ugyanakkor a költő olyan arcát 
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mutatja, mely az iskolai oktatásban nem feltétlenül jelenik meg. Azt, hogy milyen humoros, 

játékosan jókedvű vagabund, szertelen ember volt. Ő volt az első túrázó, aki gyalog bejárta 

hazánkat. Az Úti levelekben Kerényi Frigyesnek írt. Minden költőről és íróról nagyon sokat 

lehet beszélni, de talán mégis a legfontosabb az, hogy műveiket ismerjük. Középiskolai tanár 

pályatársai panaszolják, hogy vért izzadva sem tudják rávenni diákjaikat, hogy olvassák el a 

műveket. Elolvasták a rövidített változatát, megnézték a filmet és vége. 

 

Az Új Szó-stúdióban Grendel Gábor és Mózes Szabolcs vitázott 
2023. november 12. – Új Szó  

Az Új Szó-stúdió legutóbbi adásában Mózes Szabolccsal, a Szövetség alelnökével, valamint 

Grendel Gábor parlamenti képviselővel, a NOVA politikusával és a Szlovákia-mozgalom 

(korábban OĽaNO) tagjával beszélgettünk. Vendégeinkkel megvitattuk a 4. Fico-kormány 

legutóbbi intézkedéseit, és arról is beszélgettünk, milyen lehetőségek adódnak a magyar 

érdekképviseletre a következő választásig.  Mózes szerint az, ahogy Bukovszky László 

kisebbségi kormánybiztost előjel és magyarázat nélkül menesztették tisztségéből, a politikai 

kultúra abszolút hiányának a jele. A Szövetség politikusa úgy véli, az eset kiemelten érdekes, 

mivel még 2016-ban épp a 3. Fico-kormány nevezte ki Bukovszkyt a posztra, bár igaz, hogy 

akkoriban a Híd jelöltje volt. Az a tény pedig, hogy átmenetileg sem neveztek ki mást a 

kormánybiztosi pozícióra, a politikus szerint nagyon szerencsétlen. Grendel egyenesen 

gusztustalannak nevezte azt a stílust, ahogy a frissen alakult kormány megkezdte intézkedéseit. 

„Gusztustalannak tartom azt, ahogyan megszabadultak Hamran István országos 

rendőrfőkapitánytól, és gusztustalannak tartom Bukovszky László, illetve Ján Hero 

menesztésének módját is” – mondta a képviselő a romaügyi kormánybiztos leváltására is 

utalva.  

 

Katolikus iskolák vezetőinek találkozója Gútán 
2023. november 11. – ma7.sk 

Gútán a Nagyboldogasszony Egyházi Iskolaközpontban tartották és tartják november 10-én és 

11-én a katolikus iskolák vezetőnek országos konferenciáját és a katolikus pedagógiai 

módszertani napokat. A találkozón részt vett a gútai, a komáromi, az ipolysági, a 

dunaszerdahelyi, a palásti és a szepsi katolikus iskola igazgatósága. A találkozó Vígh Levente 

szavalatával kezdődött, majd Tóth Árpád a gútai Nagyboldogasszony Egyházi Iskolaközpont 

igazgatója köszöntötte a jelenlévőket, aki elmondta, a gútai intézményt több mint 230 diák és 

40 óvodás gyermek látogatja. A helyi intézmény célja is a bölcs tudás átadása a gyermekeknek, 

ahogy a többi egyházi iskola is ezt a közös célt vallja. A szakmai, módszertani konferencia célja 

a kapcsolatok elmélyítése mellett az volt, hogy a találkozó résztvevői megbeszéljék a küszöbön 

álló iskolai reform részleteit. A Patrona Nostra elnöke, Madarász Róbert megnyitójában 

köszöntötte a vendégeket, örömét fejezte ki, hogy most Gútán találkozhatnak. A 2017-ben 

megalakult közhasznú társaságot azért alapították meg, hogy a magyar tannyelvű egyházi 

iskoláknak legyen egy szervezete, amelynek célja, hogy az egymástól elszigetelt közösségeket 
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egyesítse, és a szétszóródott felvidéki magyar katolikus oktatási intézmények és keresztény 

közösségeknek közös rendezvényeket valósítson meg és közös lehetőségeket teremtsen. 

 

„Szövetséges“ köszönetnyilvánítás és csapatépítés Naszvadon 
2023. november 11. – ma7.sk 

A Szövetség november 10-én Naszvadon folytatta azt a Felvidék-szerte megvalósuló kötetlen 

beszélgetőest-sorozatát, amelyen megköszönte a hazai magyar párt lehető legjobb idei 

választási eredményéért közösen munkálkodott parlamenti képviselőjelöltek, polgármesterek, 

aktivisták, szponzorok, újságírók mindennemű segítségét. Mintegy százharmincan voltak a 

naszvadi kultúrházban megtartott találkozón, ahová a helyi magyar alapiskolában az izsai 

népviseletet bemutató kiállítás előzőleg tartott megnyitójáról érkeztek a vendégek, köztük 

Forró Krisztián országos pártelnök is. Az alapiskola előcsarnokában megrendezett tárlatnyitón 

először Becse Norbert, a Szövetség komáromi járási elnöke köszöntötte a jelenlevőket. 

Elmondta: a mai találkozót ekképp szerették volna kissé ünnepélyessé tenni, hogy annak 

előzöngéjeként közösen megnyitották az e helyszínen két hétig látható, híres izsai népviseletet 

bemutató kiállítást. Azután Domin István, Izsa „szövetséges“ polgármestere és volt parlamenti 

képviselőjelöltje szólt az általa irányított községről, amely nem csak az UNESCO világörökségi 

listáján szereplő, római kori táboráról, hanem a toledó hímzéstechnikáról is híres.  

 

Széchenyi Ödön szobrát avatja fel a 150 éves Somorjai Önkéntes Tűzoltó Testület 
2023. november 11. – ma7.sk 

Megalakulásának 150. évfordulóját ünnepli idén a Somorjai Önkéntes Tűzoltó Testület, mely a 

jubileum alkalmából állandó tűzoltó-technikai kiállítást nyit valamint szobrot avat gróf 

Széchenyi Ödönnek. A mellszobor ünnepélyes leleplezésére szombaton, 13:30-tól kerül sor a 

somorjai tűzoltószertárban. „Mivel idén 150 éves születésnapját ünnepli a Somorjai Önkéntes 

Tűzoltó testület, azt terveztük, hogy emléket állítunk a szervezet nagy és fontos 

személyiségeinek. De mivel nem szerettünk volna senkit sem kihagyni, ezért azon 

gondolkodtunk, hogy ki lehetne olyan személy, aki kapcsolódik a tűzoltósághoz. Ekkor 

felmerült Szent Flórián neve, aki ugye a tűzoltók védőszentje, de ilyen szobor van már több is 

a városban, így a testület úgy döntött, hogy Széchenyi Ödönnek állítunk szobrot. Ő volt az, aki 

a legtöbbet tette azért, hogy létrehozza a szervezett tűzoltóságot, s aki először kimondta, hogy 

az önkéntes tűzoltóság és a fizetett szolgálat együtt kell ahhoz, hogy a rendszer hatékonyan 

működjön. S persze azt is hozzá kell tenni, hogy Széchenyi rengeteg újítást hozott be a 

tűzoltóság életébe. Ezért esett rá a választás.“ – nyilatkozta portálunknak Ürge Lajos 

tűzoltóparancsnok. 

 

Beszélni nehéz? – Elkezdődtek az 55. Kazinczy Napok 
2023. november 10. – ma7.sk, felvidek.ma  

Kezdetét vette Kassán a Kazinczy Napok rendezvénysorozata, amelyet immár 55. alkalommal 

rendez meg a Csemadok Kassai Városi Választmánya. Beszélni nehéz? – ez az idei rendezvény 

központi témája. Az 55. Kazinczy Napok megnyitóján Duncsák Mária, a Csemadok Kassai 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/tajaink/szovetseges-koszonetnyilvanitas-es-csapatepites-naszvadon-kepekkel
https://ma7.sk/tajaink/szechenyi-odon-szobrat-avatja-fel-a-150-eves-somorjai-onkentes-tuzolto-testulet
https://ma7.sk/tajaink/beszelni-nehez-elkezdodtek-az-55-kazinczy-napok


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. november 13. 

Városi Választmánya alelnöke köszöntötte a résztvevőket. Mint mondta, a rendezvény első 

évfolyama, 1967 októbere óta igen sokat változott a világ, és ezzel együtt a mi helyzetünk is itt, 

Szlovákiában. A több mint százéves kisebbségi lét megtizedelte a magyarságot, egyre jobban 

zsugorodnak a magyar közösségek, egyre kevesebben beszélünk magyarul. Felidézte, 1967-ben 

még Kazinczy Nyelvművelő Napok volt a rendezvény neve és tudományos konferenciaként 

működött éveken keresztül. Az utóbbi időben azonban ez mind tartalmi, mind szervezési 

szempontból megváltozott. A nyelvművelő jelző lekopott, maradt a Kazinczy Napok, ami 

nyelvi-kulturális rendezvénnyé alakult át, az emberközpontú nyelvművelés került előtérbe. A 

Kazinczy Napok egyik állandó vendégét, Pomozi Péter nyelvészt idézve úgy fogalmazott, 

nyelvünk jövőjének egyszerű a kulcsa: beszélnünk, használnunk kell, minél többször, mindig 

és mindenütt, ahol magyarul értők vannak, ám mindenekelőtt gyermekeinkkel. 

 

Czuczorosok boldog iskolája! 
2023. november 10. – ma7.sk  

Az érsekújvári Czuczor Gergely Alapiskola immáron negyedik éve részese a magyarországi 

Boldogságóra programnak, amely idén ünnepelte 10. évfordulóját.  Az újabb sikeres pályázatról 

szóló tanúsítványt a czuczorosok ünnepélyes keretek között vehették át Budapesten, az Erkel 

Színházban. Az esemény apropóján beszélgettünk Priskin Zoltán iskolaigazgatóval és Salgó 

Gabriella igazgatóhelyettessel, aki egyúttal a program helyi koordinátora. Tulajdonképpen mit 

takar a Boldogságprogram, hogyan valósul meg az iskolában, mitől lesznek boldogabbak a 

gyerekek? – kérdeztük Salgó Gabriellát. A program a tanév minden hónapjában körüljár egy 

olyan témát, amely segíti és támogatja a gyerekeket a hétköznapi problémák leküzdésében. 

Folyamatos önismereti fejlesztéssel, boldogságérzetet fokozó technikákkal járul hozzá a 

gyermek személyiségének fejlődéséhez. Nem az a célja, hogy egy problémamentes életmódot 

állítson a fiatalok elé, hanem vezérfonalat nyújt a gyerekeknek, hogy könnyebben nézzenek 

szembe a kihívásokkal, képesek legyenek megbirkózni az életben eléjük tornyosuló 

akadályokkal, bánat helyett inkább boldogságot érezzenek. 

 

Századokat átívelő zarándoklat Zoboralján 
2023. november 10. – felvidek.ma  

Zoborvidék minden részéről csatlakoztak ahhoz az autóbuszos zarándoklathoz, melyet a Via 

Mariae Polgári Társulás hirdetett meg november 8-ra. A Berencsről, Nagykérről, 

Nagycétényből, Nyitracsehiből, Pogrányból, Kolonból, Csitárból, Tardoskeddről, Nyitráról és 

Magyarországról érkezett negyvenhat zarándok a térség szakrális emlékeinek megismerése és 

a békéért való közös imádkozás céljából csatlakozott a szakrális körúthoz. A zarándokok 

elsőként Gímeskosztolány ősi templomába látogattak el. A Szent György tiszteletére szentelt 

templom története a legújabb feltárások szerint akár a 9. század végéig vagy a 10. század elejéig 

is visszanyúlhat, így a legrégebbi előromán szakrális építészeti emlék lehet Szlovákiában. Falait 

kora középkori freskók töredékei díszítik, melyeket a legkorábbi nedves vakolatra festett 

falfestményként tartanak számon. A zarándokcsoport Ložek Lukáš plébános atya előadásában 

részletesen megismerhette a templom történetét egészen napjainkig, majd az ezredéves szent 

helyen közös imával búcsúztak Gímeskosztolánytól. Következő állomásként 
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Garamszentbenedek egykori bencés apátságát és a Szent Benedek és Szűz Mária tiszteletére 

szentelt bazilikát látogatta meg a csoport. A település a Garam jobb partján fekszik, nevét a 11. 

században az I. Géza király által alapított bencés kolostorról kapta. Gyönyörű gótikus 

templomának kápolnájában őrzik a Szent Vér-ereklyét, melyet Mátyás király 1483-ban a 

bencéseknek adományozott. A zarándokok a kápolnában közösen elimádkozták Jézus Szent 

Vérének litániáját és egyéni fohászaikkal fordultak a Megváltó Krisztus felé. 

    
„A VMSZ azon kevés politikai pártok egyike, amelynek van választási programja” 
2023. november 11. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

A politikai hagyaték megőrzéséről, a politikai utódlásról és a párton belüli állítólagos 

csatározásokról nyilatkozott a Magyar Szónak dr. Pásztor Bálint. A Vajdasági Magyar Szövetség 

megbízott elnöke beszélt arról, hogy édesapja, Pásztor István halálát követően át kellett vennie 

munkáját, annak érdekében, hogy a VMSZ sikeresen vegyen részt a választásokon, és a 

vajdasági magyarság ne maradjon hatékony parlamenti képviselet nélkül. Hangsúlyozta, a párt 

egységes és működik. Mindent úgy csinálnak, ahogyan azt Pásztor István is tenné. A választási 

jelöltlista az ő jóváhagyása alapján állt össze, ugyanez mondható el a választási programról is. 

Dr. Pásztor Bálint leszögezte, ahogy telik az idő, egyre büszkébbek lehetnek arra, hogy a VMSZ 

azon kevés politikai pártok egyike, amelynek van választási programja. Pásztor István halála 

miatt egyetlen elemet kellett megváltoztatni, ez a választási lista elnevezése, illetve a jelmondat. 

Most az Elnökünkért, közösségünkért, a jövőért! a VMSZ köztársasági választási listájának 

elnevezése, és egyben a párt választási jelmondata. 

 

Szijjártó Péter gratulációja a VMSZ-nek 
2023. november 11. – Magyarszo.rs 

A Vajdasági Magyar Szövetség vezetőségének, tagságának és aktivistáinak gratulált Szijjártó 

Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter, mivel rekord gyorsasággal sikerült 

összegyűjteni a parlamenti választáson való induláshoz szükséges nagyszámú aláírást. Mint 

levelében leszögezte: „a vajdasági magyarok ilyen elsöprő támogatása méltóképp ismeri el 

Édesapád több évtizedes politikai pályája során szerzett történelmi érdemeit." – áll többek 

között levelében, melyet dr. Pásztor Bálint Facebook-oldalán osztott meg. Szijjártó Péter 

emellett olyan választási eredményt kívánt, amely méltó lesz Pásztor István emlékéhez. 

Végezetül támogatását is felkínálva, szellemesen megjegyezte: az aprófa behordásához sikert 

és erőt kíván. 

 

Felszentelték Fazekas Ferencet, a Szabadkai Egyházmegye új püspökét 
2023. november 11. – Vajma.info, PannonRTV 

Szabadkán, az Avilai Szent Teréz-székesegyházban szombaton felszentelték mgsr. Fazekas 

Ferencet, a Szabadkai Egyházmegye új püspökét. Szombaton öt perccel 11 óra előtt, azaz a 

szertartás kezdete előtt megszólaltak a székesegyház harangjai, amelynek hangjára elindult a 

bevonulási körmenet a püspöki palotából a nagytemplomba. A menet élén vitték az 

V
a

jd
a

sá
g

  
Fe

lv
id

é
k

 

https://pannonrtv.com/rovatok/valasztasok-2023/vmsz-azon-keves-politikai-partok-egyike-amelynek-van-valasztasi-programja
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.299005/Szijjarto-Peter-gratulacioja-a-VMSZ-nek
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29089/Felszenteltek-Fazekas-Ferencet-a-Szabadkai-Egyhazmegye-uj-puspoket.html


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. november 13. 

evangéliumos könyvet, utána vonultak a koncelebráló áldozópapok, majd a szentelendő, 

Fazekas Ferenc következett a neki segédkező két áldozópap, ft. Sáfrány Dávid és ft. Tomislav 

Vojnić Mijatov kíséretében. Őket a társszentelő püspökök msgr. dr. Bábel Balázs kalocsa-

kecskeméti érsek, metropolita és msgr. dr. Košić Vlado, a sziszeki püspök követte, végül 

diakónusok kíséretében a főszentelő püspök, msgr. dr. Kutleša Dražen zágrábi érsek, 

metropolita. 

 

Dr. Pásztor Bálint: Hamarosan hosszabb nyitvatartási idővel működhet a horgosi 

kishatárátkelő 
2023. november 12. – PannonRTV, Vajma.info 

A VMSZ megbízott elnöke a következőket írta: Mindannyiunk életét érintő fontos kérdésekről 

egyeztettem Orbán Viktor miniszterelnök úrral a minapi látogatásom alkalmával. Ennek 

eredményeként a két ország szakminiszterei a közeljövőben bejelentést tesznek a horgosi 

kishatárátkelő nyitvatartásának meghosszabbításával kapcsolatban. A Vajdasági Magyar 

Szövetség hosszú évek óta lobbizik Budapesten és Belgrádban a határhelyzet javításáért. 

Munkánk beérni látszik. - olvasható dr. Pásztor Bálint Facebook-oldalán. 

 

Elfogadta az MNT a tájékoztatási és médiafejlesztési stratégiát 
2023. november 10. Vajma.info, PannonRTV 

A közviták után, pénteki ülésén a Magyar Nemzeti Tanács elfogadta az öt évre szóló 

tájékoztatási és médiafejlesztési stratégiáját. A dokumentum kritikai hangvételű, bátran 

rávilágít a problémákra, hogy orvosolni tudja azokat. A közviták során is megvitatott tervezetet 

Fremond Árpád, az MNT elnöke mutatta be. „ Azt gondolom, hogy olyan tájékoztatási stratégia 

kerül elfogadásra, amely elősegíti azt, hogy a vajdasági magyar közösség anyanyelven történő 

tájékoztatása még minőségesebb és még elérhetőbb legyen, hiszen ez a legfontosabb. Az, hogy 

a vajdasági magyar közösség anyanyelven tudjon tájékozódni, információhoz jutni, híreket 

olvasni. Olyan tartalmak kellenek, amelyek elsősorban rólunk, vajdasági magyarokról szólnak, 

s nekünk szólnak. Ezt várja el a közösség tőlünk” - fogalmazott Fremond Árpád, aki 

kihangsúlyozta, külön öröm a számára, hogy az országos médiatörvény sem csorbította a 

nemzeti tanácsok hatáskörét, ami a tájékoztatást illeti. 

 

Napsugaras ősz Hajdújáráson - rendezvény, amely összefogja a helyieket 
2023. november 12. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Az eseményen dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség megbízott elnöke is beszédet 

mondott. Hangsúlyozta, a teljes vajdasági magyar közösség a VMSZ mögött áll ebben a nehéz 

helyzetben. Napsugaras ősz címmel tartottak ünnepséget Hajdújáráson. A szervezők idén is 

színes programmal készültek. Az idősebb lakosok tiszteletére rendezett eseményen különböző 

dalokat, verseket és táncokat láthatott a közönség. A fellépők több mint egy hónapig kitartóan 

készültek. A program végén hagyományosan megajándékozták a település idős lakóit. Szalai 

Eszter, elnök, Lifka Sándor Művelődési Egyesület: „Sok minden van itt ebben a műsorban. 

Nagyon szép versek, amik az idősekkről szólnak. Különböző táncok, az egyesület részéről 
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nagyon szép tánc és egy mesemondónk egy nagyon érdekes, tréfás mesét fog mondani. Az 

Adventista Egyház pedig a szokásukhoz híven komolyabb, mélyen hatóbb dolgokkal lép fel.” 

 

Szűcs Imre gyermekvers- és prózamondó verseny Udvarnokon 
2023. november 11. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Ötven vajdasági általános iskolás gyerek lépett fel a 13. Szűcs Imre gyermekvers- és 

prózamondó versenyen. A megmérettetésnek Udvarnok, a költő szülőfaluja ad otthont 2011 

óta. Szűcs Imre hírlapíró, költő, műfordító emlékét a gyermekversei őrizték meg a legjobban. 

Nevét 2019 óta emléktábla őrzi az udvarnoki Művelődési Ház homlokzatán, melynek a 

megkoszorúzásával kezdődött a mai rendezvény. Szarka Edit, köztársasági parlamenti 

képviselőjelölt, VMSZ: „Ilyen jellegű rendezvény nincs az önkormányzat területén, és azt 

hiszem, hogy büszkék lehetünk Szűcs Imre hagyatékára, műveire, mert a pedagógusok ötletet 

tudnak meríteni belőle, úgy az iskolai oktatásban, mint akármilyen szavalóverseny 

alkalmával.”  

 

Családi nap a belgrádi Collegium Hungaricumban 
2023. november 11. – PannonRTV 

A résztvevők, főként a gyerekek, magyar meséket és dalokat hallgattak. Az intézmény feltett 

szándéka, hogy működésüket nyitottabbá tegyék. A családoké, illetve a gyerekeké volt a 

főszerep a szerb főváros szívében található Collegium Hungaricumban. A belgrádi kulturális 

intézmény kilencéves működése során ilyen jellegű rendezvényt még nem tartottak. A gyerekek 

dalokat, táncokat, játékokat tanulhattak a nevelőktől és az animátoroktól. Nemes Nagy 

Krisztina: „Nagyon jó a társaság, nagyon sokféle emberrel tudunk találkozni. Nagyon sok 

gyerekkel tud együtt játszani, és egyébként szombat délutánra ez egy remek program.” 

 

        
Változásokra várnak a magyarok az oktatási törvényben – Barta József 
2023. november 11. – Karpat.in.ua 

Hamis állítás az, hogy a kárpátaljai magyarok nem beszélik az államnyelvet, az viszont, hogy 

nem beszélik azt megfelelő szinten, igaz – nyilatkozta Barta József, a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség alelnöke, megyei képviselő a Re: Open Zakarpattia 2023 fórum Magyar 

kérdés az ukrán oktatásban panelbeszélgetésén. Barta József megjegyezte, hogy a minap az 

Elnöki Hivatalnál közölték, hogy Ukrajna kész az oktatási törvény módosítására. „Van remény 

arra, hogy a nemzeti kisebbségek képviselői elégedettek lesznek ezekkel a változásokkal, és ez 

nem lesz akadálya Ukrajna uniós csatlakozásának. Az ukrán nép többsége támogatja Ukrajna 

EU felé vezető útját. Kárpátalján ez a szám igen magas. A magyar közösség 100%-ban 

támogatja az EU-csatlakozást. Azt szeretnénk, hogy Ukrajnában béke, nyugalom és stabilitás 

uralkodjon” – tette hozzá. „A legjobb az, ha a gyerek anyanyelvén tanulhat. Hamis állítás az, 

hogy a kárpátaljai magyarok nem beszélik az államnyelvet, az viszont, hogy nem beszélik azt 

megfelelő szinten, igaz. Jómagam is írtam és kezdeményeztem egy programot az államnyelv 
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elsajátításának javítására a nemzeti kisebbségek iskoláiban. Ez problémát jelent a gyerekek 

számára, akik nem versenyképesek az egyetemre való felvétel terén, s probléma a közösség 

számára is. A magyar közösség nem tud létezni saját elitje nélkül, s az elit csak akkor létezhet, 

ha ezek az emberek beszélik az államnyelvet” – mondta Barta József. 

 

Mikita: Kárpátalja Ukrajna hídjává válhat az EU felé 
2023. november 11. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua 

Viktor Mikita, a Kárpátaljai Katonai Adminisztráció (OVA) vezetője úgy véli, hogy Kárpátalja 

fejlődésének alapját a köz- és magánszféra partnersége kell, hogy képezze, mint egy hídnak 

Ukrajna és az Európai Unió között. A megyevezető szerint jelenleg veszteséges logisztikai 

útvonalakat fejleszteni az ország déli részén. Egy befektető nem vág bele egy fejlesztésbe, ha 

nem tudja, hogyan fog alakulni a helyzet. Célszerűbb a meglévő határátkelőhelyek fejlesztése, 

különösen Kárpátalján, együttműködve Szlovákiával, Magyarországgal és Romániával – 

hangsúlyozta Mikita a Re: Open Zakarpattia 2023 fórumon. „Először is az áruforgalom 

növeléséről kell beszélni. Nagyszámú vállalkozás költözött át hozzánk, a termelési folyamatok 

erőteljesek, de a mi „szűk keresztmetszetünk” a határátkelőhelyek, mert az exporttermékek 

nem tudják időben elhagyni az ország határait. Ez ma egy nagy probléma… Le kell ülnünk a 

kormánnyal, a parlamenttel, a helyi hatóságokkal, a külföldi partnerekkel és egyértelműen el 

kell dönteni, hogy általánosságban merre haladunk” – mondta a kormányzó. Majd hozzátette, 

a határátkelőhelyek áteresztőképességét csak úgy tudják növelni, ha a külföldi partnerekkel is 

együttműködnek. 

 

Rákosi István hozzátartozóit is támogatta a magyar kormány 
2023. november 11. – KISZo.net 

Az orosz-ukrán háború kitörése óta a beregszászi Rákosi István a 34-ik hősi halált halt katona, 

akinek hozzátartozói a magyar kormány által felajánlott támogatásban részesültek. A 42 

esztendős Rákosi István az első roma nemzetiségű katona, ő Doneck megyében vesztette életét. 

Édesanyja, gyermekeinek anyja és testvére a beregszászi konzulátuson vették át az anyagi 

támogatást. Gyebnár István mindenekelőtt őszinte részvétét fejezte ki Rákosi István 

hozzátartozóinak, mint mondta, mindegy, milyen nemzetiségű, vagy felekezetű a hősi halált 

halt ember, a lényeg az, hogy az elvesztése értelmetlen, és feldolgozhatatlan. „A támogatás, 

amit mi adni tudunk, nyilvánvaló, hogy István elvesztését nem pótolja, de úgy véljük, hogy 

ebben a nehéz helyzetben talán némi segítséget jelent” – fejtette ki a beregszászi külképviselet 

ideiglenes ügyvivője. Albertné Simon Edina az ungvári főkonzulátus nevében fejezte ki 

részvétét a családnak. 

 

Húszéves jubileumát ünnepli a Fiatal Kárpátaljai Magyar Kutatók Konferenciája 
2023. november 12. – Karpat.in.ua 

A magyar tudomány ünnepét november 3-án méltatja a világ magyarsága. A II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola és a “GENIUS” Jótékonysági Alapítvány ebből az alkalomból idén 

is megszervezte a XX. Fiatal Kárpátaljai Magyar Kutatók Konferenciáját. Az idén jubileumát 
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ünneplő rendezvénynek az a célja, hogy népszerűsítse a tudományos kutatásokat, lehetőséget 

biztosítson a szakmai ismeretek bővítésére, továbbá teret biztosítson a kutatók és tudósok 

közötti szoros kapcsolat létrehozására. Az egybegyűlteket Váradi Natália Széchenyi István 

szavaival köszöntötte: „A tudományos emberfő mennyisége, a nemzet igazi hatalma”. 

Csernicskó István, a főiskola rektora beszédében kiemelte, hogy a konferencia szervezésénél 

mindig visszatekintenek egy kicsit a múltba is, de mindenképpen a jövőre koncentrálnak, 

hiszen az elmúlt 20 év alatt nagyon sokat dolgoztak azért, hogy megteremtsék a kárpátaljai 

magyar tudományosságot. A konferencián Bacskai József, Magyarország Ungvári 

Főkonzulátusának főkonzulja is részt vett, aki méltatta a kárpátaljai tudományos életben 

tevékenykedők kiemelkedő munkáját és a konferencia küldetését. 

 

Véget ért a XII. Kárpátaljai Vándoregyetem 
2023. november 12. – Karpat.in.ua 

A „GENIUS” JA a Soós Kálmán Ösztöndíjprogram keretében minden év őszén megszervezi a 

Kárpátaljai Vándoregyetemet. Az immár tizenkettedik alkalommal megvalósuló programnak 

ezúttal négy intézmény biztosított helyszínt: a Beregszászi Kálvin János Református 

Szakkollégium, az Ortutay Elemér Görögkatolikus Szakkollégium, a Radvánci Szent Gellért 

Római Katolikus Szakkollégium és a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola (II. RF 

KMF). A Rákóczi-főiskola Gross Arnold termében összegyűlt hallgatókat és tanárokat elsőként 

dr. Váradi Natália, a „GENIUS” JA igazgatója köszöntötte. Felszólalásában a Vándoregyetem 

célját hangsúlyozva kiemelte: fontosnak tartják, hogy a kárpátaljai magyar nyelvű 

felsőoktatásban dolgozó tanárok és kutatók valamennyi, Kárpátalján magyar nyelven oktató 

felsőoktatási intézményben vagy ahhoz köthető szakkollégiumban bemutathassák kutatási 

témájukat és tudományos eredményeiket elsősorban azért, hogy a fiatalok, akik hallgatják az 

előadásokat, kutatási témákra leljenek. 

 

Példaképek nyomdokaiban – közönségtalálkozó és filmvetítés a Rákóczi 

főiskolán 
2023. november 12. – Karpat.in.ua 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány szervezésében, a „Gyökerek és szárnyak – a kárpátaljai 

fiatalok perspektívái” című projekt keretében, a Kulturális és Innovációs Minisztérium 

támogatásával a napokban rendhagyó történelem órát tartottak. A GULAG táborok és a 

málenkij robot áldozatairól emlékeztek meg egy monodráma és egy rendhagyó történelemóra 

segítségével. A nap folytatásaként közönségtalálkozóval egybekötött filmvetítést tartottak a 

Rákóczi- főiskolán. A fiatalok a Zsigmond Dezső által rendezett Nagy Zoltán Mihály művéből 

készült „A sátán fattya”című filmet tekintették meg. A filmvetítés előtt online csatlakozott 

Tarpai Viktória, a film főszereplője is. A közönségtalálkozót Sin Edina, a Kárpátaljai Megyei 

Magyar Drámai Színház megbízott igazgatója moderálta, aki Tarpai Viktória kapcsolása előtt 

kiemelte, hogy a beregszászi társulat azért jött létre, hogy szolgálja a kárpátaljai közönséget, 

ezért nem meglepő, hogy előadásaikon és azokban a filmekben, amelyekben közreműködnek, 

a kárpátaljai sors történeteket és történelmi tragédiákat is bemutatják. 
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Kézműves foglalkozás a Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja szervezésében 
2023. november 12. – Karpat.in.ua 

Van, aki fest, van, aki rajzol, van, aki díszít, egy valami azonban közös ezekben a gyerekekben, 

mégpedig az, hogy nagyon koncentrálnak. A beregszászi Kossuth Lajos Líceum tanulói már 

hozzászoktak ahhoz, hogy a mindennapi oktatás mellett gyakran van lehetőségük kézműves 

foglalkozásokon is részt venni. A mostani program annak köszönhetően valósult meg, hogy 

Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja kézműves foglalkoztatókat, pedagógusokat, 

óvónőket képez a hagyományos magyar motívumok és különböző kézműves technikák 

elsajátítására. Kárpátalján legalább 50 olyan személy van, aki részt szokott venni az ilyen 

oktatásokon, ami fontos a helyi oktatók naprakészen tartása érdekében. A néptánc és népzene 

tanításának nagy hagyománya van a vidéken, azonban fontos, hogy a kézműves foglalkozások 

fejlesztése és vonzóvá tétele is. 

 

Magyar Ezüst Érdemkereszt kitüntetésben részesült Czébely Lajos 
2023. november 12. – Karpataljalap.net, Karpat.in.ua 

Szűk körben a viski református parókián adták át Czébely Lajos református kántor, 

helytörténész, költő, nyugalmazott tanár számára Novák Katalin Magyarország Köztársasági 

elnökének rangos elismerését. A Magyar Ezüst Érdemkereszt kitüntetést a helyi magyar 

közösséget szolgáló, többek között a kárpátaljai magyar anyanyelvű oktatás érdekében végzett 

elkötelezett és kitartó munkája elismeréseként adományozták Czébely Lajosnak. A magát 

elsősorban tanárnak valló Czébely Lajos az elmúlt évtizedek során számos publicisztikával, 

több verseskötettel, valamint helytörténeti monográfiával is gyarapította a kárpátaljai 

magyarság szellemi és kulturális értékeit, mindemellett elhívatott pedagógusként 

tevékenykedett több mint negyvenöt éven át. Nemcsak az iskolai közösségnek, de a helyi viski 

magyarságnak is meghatározó alakja. A kitüntetésre a viski református gyülekezet javasolta 

Czébely Lajost. A díjat Magyarország Ungvári Konzulátusának főkonzulja, Bacskai József adta 

át. 

 

Rózsatő ültetés és emléktábla avatás a 10 éves Rózsahölgyek Társasága 

szervezésében 
2023. november 12. – Karpat.in.ua 

A létrejöttének idén 10 éves évfordulóját ünneplő Kárpátaljai Rózsahölgyek Társasága egyik 

missziója, hogy a vidéken élt, tevékenykedett és köztiszteletben álló hölgyek emlékét őrizze és 

hirdesse. Ezért döntöttek úgy, hogy a beregszászi Budapest parkban minden évben elültetnek 

egy rózsatövet, valamint emléktáblát avatnak ezen hölgyek egyikének. A háború kitörésének 

évében ez elmaradt, ezért idén két hölgynek, Ladányi Irénnek és Antónikné Polónyi Katalinnak 

állítottak emléket. A Ladányi Irén életét ismertető felolvasás alapján megtudhattuk, hogy 1897. 

március 3-án, Debrecenben értelmiségi családban született. Gyermekkorától komoly 

érdeklődést mutatott a zene iránt, zongora tanulmányait a budapesti Liszt Ferenc 

Zeneakadémián végezte. Több országban is vendégszerepelt, karrierje csúcsán egy 
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vendégszereplést visszautasítva költözött Beregszászba és választotta a gyermekek oktatását. 

Az ő nevéhez fűződik a zeneiskola megalapítása. 

 

Márton-napi népszokásokat elevenítettek fel Sárosorosziban 
2023. november 12. – Karpat.in.ua 

Nyolcadik alkalommal szervezett a Búbos Kemence Civil Szervezet Márton-napi programot 

Sárosorosziban Magyarország kormánya és a Nemzetpolitikai Államtitkárság támogatásával. 

November 11.-e, Márton napja a néphagyomány szerint az éves gazdasági munkák lezárásának 

ideje és egyben a téli pihenés időszakának kezdete. „Aki Márton napján libát eszik, egész évben 

nem éhezik”, tartja a mondás, s bár a jelenlegi helyzet miatt nagyobb lakomát nem tartottak, 

de mindenképpen fontosnak látták, hogy folytassák hagyományaikat és teret biztosítsanak a 

fiatal fellépőknek, a helyi római katolikus plébánia közösségi termében. A Márton napnak 

fontos helye van a katolikus egyház életében is, ezért természetes, hogy ennek a programnak is 

helyet biztosítottak. Fontos, hogy a népszokásaink élők legyenek és nagyon örülünk annak, 

hogy Sárosorosziban tesznek is ezért, nyilatkozta stábunknak Sin József, a KMKSZ Beregszászi 

Járási Középszintű Szervezetének elnöke. 

 

 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. november 10. – Kossuth Rádió 

 

A Magyar Szórvány napja alkalmából - csütörtök este Marosludason, az Andrássy-telepi 

kultúrházban – ünnepi rendezvényen emlékeztek meg a telep létrejöttének 120. évfordulójáról, 

valamint a Hajdina Néptánc Együttes 24. születésnapjáról.  

1903 és 1905 között a magyar állam akkori telepítéspolitikája hozta létre Marosludas határában 

az Andrássy telepet. Nevét ifjabb Andrássy Gyuláról kapta, akitől a magyar állam vásárolt meg 

egy 24 holdas földbirtokot, a különböző régiókból érkező telepesek számára. Az Andrássy 

telepen ma is többségben élnek magyarok, akik ragaszkodnak hagyományaikhoz és számon 

tartják felmenőiket, családjuk történetét, származási helyé. Az ünnepvég vendége volt Potápi 

Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára. 
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Brassó megye magyarságát szórványként emlegetjük. Ám az oktatást nézve településről 

településre változik a helyzet, hiszen van, ahol egy településen több óvoda és iskola is működik. 

Máshol összevont osztályokba, de legalább magyar iskolába járhatnak a kis településeken élő 

diákok- mondta Molnár Stefánia főtanfelügyelő.      

 

A külföldön tartózkodó kárpátaljai magyar fiatalok továbbra is a kárpátaljai magyarság szerves 

részét képezik, oda kell rájuk figyelni, és tartani kell velük a kapcsolatot annak érdekében, hogy 

ha eljön az idő, többségük hazatérhessen, fogalmazott Dobsa István, a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség ifjúsági szervezetének elnöke.  

 

Több mint két hete tisztújító közgyűléseket tartanak Arad megyében az RMDSZ helyi 

tagszervezeteiben. Ez már a 2024-es „választási szuperév” kampányának előkészületei. Jövőre 

Romániában: európai parlamenti, helyhatósági, országgyűlési és államfőválasztás lesz. Az 

RMDSZ Arad megyei szervezetének elnöke, Faragó Péter parlamenti képviselő a 

tisztújításokról és a jövő évi választási célokról beszélt. 

 

A közviták után mai ülésén a Magyar Nemzeti Tanács elfogadta a délvidéki magyarság 

médiafejlesztési stratégiáját. Az MNT elnöke, Fremond Árpád hangsúlyozta, az országos 

médiatörvény sem csorbította a nemzeti tanácsoknak a tájékoztatással kapcsolatos hatásköreit, 

ugyanakkor ehhez szükség volt a VMSZ frakciójával való szoros együttműködésre.  

 

Székelyföld fő vonzereje a páratlan természeti látnivalók és az épített örökség gazdag tárháza 

– ezt a lehető legkorszerűbb körülmények között szeretnék bemutatni a térségbe érkező 

turistáknak Hargita, Maros és Kovászna megye közösségi fejlesztési társulásai. Ezért 

szervezték meg a Regionális Turisztikai Konferenciát, idén a Kovászna megyei 

Bálványosfürdőn. A ma zárult rendezvényen turisztikai szakértők, vállalkozók, döntéshozók, 

oktatók és utazási irodák képviselői tartottak előadásokat a globális trendekről és a turizmus 

helyi lehetőségeiről.  

 

Ötvenedik születésnapját ünnepli az Újvidéki Színház. A jubileum kapcsán egy szűkebb körű 

konferenciát tartottak, amelynek témája az ötven éve alakult színház múltja és jelene. 
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Határok nélkül 

2023. november 11. – Kossuth Rádió 

 

I. Bécsi döntés. 1938. november 2. A döntés értelmében Csehszlovákia szlovákiai részének déli 

fele, a Felvidék egy része visszakerült Magyarországhoz. Ezen a területen a mai napig is 

kétféleképpen emlegetik az eseményeket. Felszabadulásként vagy megszállásként. A vérontás 

nélküli impériumváltás november ötödike és tizedike között zajlott. A visszacsatolás – az 

ünnepi hét megkoronázása Horthy Miklós kormányzó november 11-ei kassai bevonulás volt. A 

napra pontosan 85 éve történt események apropóján készült az összeállítás, amely ’38 őszének 

örömteli várakozásáról, az azt felváltó szürke hétköznapokról és a 45 utáni megtorlásokról szól. 

 

 

Kárpát-medence 

2023. november 12. – M1 

 

“Ez hát a hon” honismereti szakmai tanulmányút a „GENIUS” Jótékonysági 

Alapítvány szervezésében  

A szülőföldön maradást népszerűsítő programsorozatot indított kárpátaljai diákok számára 

„Ez hát a hon” mottóval a beregszászi Géniusz Jótékonysági Alapítvány a Rákóczi-főiskolával 

együttműködve. A projekt részeként kárpátaljai honismereti szakmai tanulmányutakat 

valósítanak meg. 

 

A család élteti a vállalkozást a délvidéki Adán 

Miután az apró húzómotort berobbantja, Gordos Sándor könnyedén elindítja a sárkányrepülőt. 

Alig kell 30-40 méter gurulás ahhoz, hogy a levegőbe emelkedjen és madártávlatból 

megcsodálja az alföldi táj szépségét. A délvidéki cégvezető nemcsak a magasban, hanem a 

földön is kihívásokkal néz szembe és mindkettőt ugyanazzal az elszántsággal kezeli. 

Ikertestvérével, Károllyal 21 évesen vették át a családi vállalkozás irányítását Adán, amit 

édesapjuk 1983-ban alapított a bánsági régió első fémforgácsolással és fogaskerék gyártással 

foglalkozó magáncégeként. Az a bizonyos első fogaskerék valamikor a szüleik családi házában 

készült el, innen indult a vállalkozás. 

 

Kanta Szakképző központ a felújított minorita rendházban   

Több, mint háromszáz éves a Kézdivásárhely-Kantai Szentháromság római katolikus templom 

mellett épült minorita rendház, amely egy évtized kitartó munkájának köszönhetően menekült 
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meg az enyészettől. Az RMDSZ szenátorát kortársaival együtt sok emlék köti ide, így mindent 

megmozgatott azért, hogy a város legrégebbi barokk épületegyüttesét felújítsák.  

 

Identitásmegőrző és erősítő szerepe van a feledi Gyermek Folklórfesztiválnak 

28. alkalommal rendezték meg a Területi Gyermek Folklórfesztivált a régió második 

legnagyobb községében, a Rimaszombattól délre fekvő Feleden. A fesztivál fő célja, hogy 

lehetőséget adjon a gyermekcsoportoknask és néptáncegyütteseknek a bemutatkozására, az 

egymással való találkozásra, ismerkedésre, de mindezeken felül fontos identitásmegőrző és 

erősítő szerepe is van. Pár éve a hagyományos kultúrműsorok bemutatása mellett a szervezők 

hangsúlyt helyeztek a néptánc, népzene, és a népi játékok oktatására is. 


